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La nit del 19 al 20 de novembre,
l’Alejandra no va poder dormir.
Eren vora les 12 de la matinada
quan una amiga la va escriure: “Ves
al llit, no hi ha res a celebrar”. Es
va llevar l’endemà i, com en el mi-
croconte d’Augusto Monterroso, el
dinosaure encara seguia allà. L’A-
lejandra tenia ganes de plorar.
Javier Milei havia guanyat les
eleccions al seu país, l’Argentina.

Ella va viure les eleccions des
de la distància, a Barcelona, però
estava en contacte amb familiars
i amics de Buenos Aires. “Tothom
està desolat i derrotadíssim”, ex-
plica dies després en declara-
cions al Línia aquesta jove de 34
anys fent referència al seu entorn.
“Estimo el meu país i no em puc
creure que una persona com Mi-
lei, que nega els crims de la dic-
tadura i que és un retrocés en
drets socials, sigui el president”,
afegeix. Per a ella, que es defineix
com a kirchnerista, no hi ha dub-
te: “Quan et feliciten Trump, Bol-
sonaro i des de Vox, ja sabem el
que podem esperar”.

La sensació de l’Alejandra era
molt diferent de la del Franchi. Ell
és tècnic de so, viu a la capital ca-
talana i té una filla. “La victòria de
Milei obre una possibilitat de can-
vi envers la situació econòmica i
corrupta de l’Argentina dels dar-
rers 20 anys”, afirma. Les seves pa-
raules són pràcticament calcades
a les del Joaquín. “Ja era hora que
hi hagués un canvi i que deixés de
governar el kirchnerisme, que ha
devastat el país per complet”, afir-
ma aquest noi argentí que viu al
barri del Bon Pastor i treballa
com a mecànic. “Milei és una per-
sona que pot fer alguna cosa per
canviar l’Argentina”, assenyala.

Encara que des de la distància

ens pugui resultar sorprenent, la
majoria d’argentins que viuen a
Barcelona i que el 19 de novembre,
a la segona volta electoral, van es-
collir entre el candidat d’extrema
dreta Javier Milei i el candidat de
centreesquerra Sergio Massa es
van decantar pel primer. A la ca-
pital catalana, el 63% dels vots van
ser per a l’ultraliberal i el 37% per
al peronista. La xifra va ser una
mica més desequilibrada a Madrid,
on Milei va arreplegar el 69% del
sufragi. De fet, ambdues dades
contrasten amb el que va passar a
l’Argentina, on el candidat ultrali-
beral va assolir el 55% del sufragi.

LA COMUNITAT QUE MÉS CREIX
Un dels eslògans que va catapul-
tar Milei a la Casa Rosada, el pa-
lau presidencial de l’Argentina,
va ser “O Milei o Ezeiza”. El lema
fa referència a l’aeroport interna-
cional de la ciutat de Buenos Aires
i posa de manifest les dificultats
que travessa el país. Amb una in-
flació disparada que ha encarit la
vida i que ha afectat amb molta for-
ça la classe mitjana argentina, el
partit de Milei, Libertad Avanza, es

va erigir en l’alternativa a la fuga de
població cap a l’estranger que la na-
ció llatinoamericana està vivint. De
fet, Barcelona és un clar exemple
d’aquesta diàspora.

Certament, tal com comenta
l’Alejandra, molts dels que viuen a
la ciutat no tenen dificultats al seu
país d’origen i han vingut cap aquí
per “l’encant que té Barcelona”.
Malgrat això, les xifres públiques
de l’Ajuntament mostren un crei-
xement espectacular de la pobla-
ció argentina que s’ha d’atribuir a
la fuga demogràfica a l’altra ban-
da de l’Atlàntic.

El 2000 es tenien registrades
127 persones argentines que vi-
vien a la capital catalana. Dues dè-
cades després n’hi ha 4.741. Es
tracta, doncs, d’un augment per-
centual del 3.633%. Així mateix,
si després del Corralito i amb
l’arribada del kirchnerisme la po-
blació argentina que vivia a la ciu-
tat va caure, després de la pan-
dèmia ha viscut un repunt. Només
durant el 2022 van arribar un mi-
ler d’argentins a la ciutat.

Val a dir que són xifres que
amaguen la realitat. Segons expli-

ca el demògraf del Centre d’Estu-
dis Demogràfics Pau Miret, hi ha
molta població argentina que no
surt als registres perquè obtén la
nacionalitat italiana i a les esta-
dístiques apareix com a ciutadans
d’Itàlia, que, per altra banda, són
la comunitat estrangera més gran
a Barcelona. A més, cal tenir en
compte els argentins que no s’em-
padronen mai a la ciutat.

Sigui com sigui, la victòria de
Milei a Barcelona explica a la per-
fecció la victòria que ha aconse-
guit a l’Argentina. Molts dels
seus votants són nois joves que
veuen que l’única possibilitat de
prosperar és marxant-ne.

QUI ÉS JAVIER MILEI?
Al nou president de l’Argentina,
tant adeptes com detractors li di-
uen “El Loco”. Entre altres coses,
Milei ha proposat tancar el banc
central del país per reiniciar l’eco-
nomia o acabar amb la moneda
nacional i substituir-la pel dòlar, l’a-
nomenada dolarització. També
aposta per liberalitzar el mercat
dels òrgans o permetre que la po-
blació porti armes. Amb tot, és pot-

ser en el terreny personal on mi-
llor s’aprecien les excentricitats
del personatge. A més de clonar el
seu gos mort o d’odiar els seus pa-
res, Milei diu que Déu li parla i que
li va dir que el 2023 seria president.
També té una mèdiumque li per-
met parlar amb els animals.

Com un candidat com ell ha
convençut 14,4 milions de per-
sones? En aquest punt, totes les
persones que viuen a Barcelona
que hem entrevistat coincideixen
en el següent: el seu oponent, que
va registrar 11,5 milions de vots,
no era gaire adequat per fer front
a un animal de la comunicació
política. “Massa no era el meu
candidat preferit”, diu l’Alejandra.
“Havia estat ministre d’Economia
en un país que viu una crisi d’in-
flació”, recorda.

Per al Franchi i el Joaquín,
Massa és un corrupte més de la ve-
lla política. “Amb ell hauríem con-
tinuat de la mateixa manera”,
apunta el Franchi per afegir que la
victòria de Milei té a veure amb el
cansament de la gent cap a la cor-
rupció. “Milei era l’única opció
per sortir-ne”, sentencia.

El cap aquí, el cor a l’Argentina
» Javier Milei, el polític que diu que parla amb Déu, també va convèncer els argentins de Barcelona

» A la ciutat, el futur president argentí va recollir el 63% dels vots; Massa, el rival, només el 37%

Milei ha aconseguit arribar a la presidència de l’Argentina després d’obtenir una victòria històrica. Fotos: Javier Milei

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

Barcelona té, l’any que ve, una gran opor-
tunitat amb la celebració de la Copa Amè-
rica. Segons les primeres estimacions,
aquesta competició generarà un impacte

econòmic de 1.200 milions d’euros i 19.000 llocs de
treball a tota l’àrea metropolitana. No són els Jocs
Olímpics del 1992, però situa de nou la capital ca-
talana com un dels escenaris d’Europa per acollir
grans esdeveniments. D’entre tot el paquet d’a-
vantatges n’hi ha un de molt important, que és po-
sar al mapa el Museu Marítim i les Drassanes, una
d’aquelles joies que no acostumem a valorar prou
els barcelonins malgrat el seu gran significat his-
tòric i arquitectònic.

Fa unes setmanes, la revista TravelMag des-
tacava el de Barcelona com un dels 20 millors mu-
seus navals d’Europa. Potser no és ni el museu més
gran, ni el més antic ni el que té un fons més im-
portant, però té quelcom que el fa únic al món, que
és el seu contenidor, les antigues Drassanes me-
dievals. Cap dels museus navals més destacats del
món és en un edifici comparable. Ni tan sols l’Ar-
senal de Venècia, que fou un altre important cen-
tre de construcció de vaixells del Mediterrani. A di-
ferència de les Drassanes, no és obert al públic i la
seva activitat té a veure amb esdeveniments com
la Biennal.

L’Arsenal és, de fet, una fortificació. Les Dras-
sanes és una gran nau industrial gòtica, veritable
zona zero del poder de la Corona d’Aragó des del
segle XV i fins i tot abans. D’aquí van sortir les grans
galeres que van dominar el Mediterrani. Diuen les
cròniques que el 1423, sota el regnat d’Alfons el
Magnànim, es van construir 12 galeres alhora.
Del 1571 és la Joan d’Àustria, la nau insígnia de la
batalla de Lepant. La seva reproducció a mida real
ara es pot admirar al centre del museu. És impac-

tant i no tothom sap que es pot viure aquesta ex-
periència a Barcelona.

La ciutat no pot perdre aquest tren que porta la
Copa Amèrica per posar en valor internacional el
seu Museu Marítim. Però, sobretot, s’ha de posar
en valor localment. El Marítim i les Drassanes és
un d’aquells casos del nostre patrimoni amb el qual
vivim d’esquena. Segurament té a veure amb un ac-
cés gens fàcil, gairebé camuflat, sigui per l’entrada
principal pel Portal de la Pau o pel jardí de l’avin-
guda de les Drassanes. La reforma de la Rambla ha
de resoldre-ho millorant-ne els accessos.

El Marítim, a més, és una mena de rara avis al
món dels museus navals, gairebé tots nacionals, com
els de Londres, París, Madrid, Amsterdam, Sydney
i Nova York, entre d’altres. Té lògica que sigui així,
ja que són els estats als quals pertany el patrimo-
ni de la seva història marítima, especialment la mi-
litar, que han anat acumulant durant segles.

El de Barcelona no té aquest origen, sinó que
prové de la societat civil. L’embrió del museu cal
buscar-lo a l’Escola de Nàutica, al Pla de Palau, que
conservava una important col·lecció de models, ins-
truments, llibres i documents agrupats en el que es
deia Gabinet Naval, encarregat de preservar la me-

mòria marítima del país i que va tenir continuïtat
en l’actual edifici de l’escola, del 1929.

En començar la guerra civil, la Generalitat va
confiscar les Drassanes, que fins feia poc havien aco-
llit una caserna d’artilleria, i va crear el Museu Ma-
rítim per decret, traslladant-hi les col·leccions de
l’Escola de Nàutica. Des d’aleshores, el Marítim ha
fet una feina ingent per tal de dotar-se d’una
col·lecció equilibrada i atractiva que compensi la
seva manca de fons històric nacional. A principis
dels anys 70 es va construir la rèplica de la gran ga-
lera, la gran atracció del museu, que s’ha anat com-
plementant amb panells amb documentació que
permet una immersió en el que era la vida a bord
d’aquestes naus. Tanmateix, el Marítim és molt més
que una exposició, i avui és un centre de recerca que
impulsa força publicacions i que compta amb una
destacada biblioteca marítima.

Tot això s’ha de fer més visible, i la Copa Amè-
rica ha de ser el punt de sortida d’una nova era per
a les Drassanes i el museu, que s’han de consolidar
com el punt de trobada entre la prestigiosa regata
i la ciutat. Per això, el Marítim està preparant una
gran exposició i un seguit d’activitats que acostin
el públic a l’elitista competició, però que també per-
metin descobrir les Drassanes als barcelonins.

De moment, com altres museus, el Marítim està
mirant de recuperar el nombre de visitants pre-
pandèmia. Ja estan al 92%, amb 209.000 visitants
l’any, amb una mitjana de 21.000 mensuals. El 2019
es va arribar a 265.459 visitants anuals i 22.121 men-
suals de mitjana. Com passa en altres museus, gran
part del públic són turistes estrangers i de la resta
d’Espanya.

La Copa Amèrica és un gran creuer que passa-
rà per Barcelona al qual ni la ciutat ni el Museu Ma-
rítim es poden permetre no pujar-hi.

La Copa Amèrica 
és un gran creuer que passarà 

per Barcelona al qual ni la ciutat
ni el Museu Marítim es poden

permetre no pujar-hi

NLes millors
perles

Sant Cugat de Llobregat. És la localitat que s’ha inventat el
líder del PP, Alberto Núñez Feijóo, durant un discurs en què

reivindicava la igualtat de drets entre els habitants d’aquest
poble fictici i Cuzcurrita de Río Tirón (La Rioja).

Una dona s’aixeca per anar al lavabo en un avió, però un
assistent de vol li diu que no hi pot anar en aquell

moment. Aleshores la dona s’abaixa els pantalons i
amenaça de pixar al passadís. Ha passat als Estats Units.

“Hay alguien en el lavabo? Hay una cabeza en el suelo!”. És
l’avís de la propietària d’un bar, una dona xinesa, que va

alarmar els seus clients. “Els clients ens mirem. Un parell de
noies, alarmades... Era un barret”, va explicar @jaume_diadoc.

Una fanàtica del true crimedecideix matar per “saber
què se sent”. Ha passat a Corea del Sud, on la dona, de

23 anys, ha estat condemnada a cadena perpètua. Si us
plau, vigilem amb Crimsde Carles Porta...

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

per Xavi Casinos

Les Drassanes davant la Copa Amèrica
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L’inesgotable David Balaguer1
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El Poblet, un barri de passatges

Collboni descarta posar data a la connexió
del tramvia de la Diagonal

Tornen a reivindicar la pacificació 
de la Ronda Sant Antoni

El + llegit líniaeixample.cat
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Un grup de treballadores de la llar 
explica els abusos patits a través del teatre
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A les xarxes

@ARAToniPadilla: Xavi va quedant-se
sense excuses. El Barça s’ha posat a la  gola
del llop després d’empatar a Vallecas. Em-
prenyat amb l’àrbitre, no troba el rumb.

@CatalunyaRadio: El Govern fabricarà neu
artificial per a les pistes d’esquí tot i l’emer-
gència. És contradictori demanar reduir el
consum d’aigua i tirar de neu artificial?

#NeuArtificialEnSequera

@324cat: Sánchez es va reunir tant amb
Netanyahu com amb Abbas. A tots dos
els va traslladar que la millor solució al
conflicte és la coexistència de dos estats.

#SánchezIsraelPalestina #UnBarçaSenseRumb

Tribuna

Mesos després de les elec-
cions al Congrés, Pedro
Sánchez ha pogut re-

validar la seva condició de pre-
sident del govern espanyol i la
Llei d’amnistia ja ha iniciat el trà-
mit parlamentari. Els comicis
del mes de juliol van deixar com
a resultat un escenari complex,
en el qual l’independentisme
tornava a jugar un paper clau per
a la governabilitat a Espanya. Des
del primer dia, Esquerra Repu-
blicana va posar una sèrie de con-
dicions que s’havien de complir
si el PSOE volia continuar a la
Moncloa: l’amnistia per
a les persones represa-
liades per fets relacio-
nats amb el referèndum
de l’1 d’Octubre i el pro-
cés d’independència,
continuar avançant en la
resolució del conflicte
polític entre Catalunya i l’Estat
espanyol, el traspàs del servei de
Rodalies i la millora del finan-
çament de la Generalitat.

Remetent-nos als resultats
de les negociacions, podem dir
que aquestes han estat un èxit.
Hem barrat el pas a l’extrema dre-
ta i a la dreta extrema i al mateix
temps hem assolit els objectius fi-
xats a l’inici de les negociacions.
De l’amnistia se n’ha parlat molt
i ben segur se’n continuarà par-
lant. Jo no tinc ganes de pole-
mitzar sobre aquest tema amb al-
tres forces independentistes i no
alimentaré debats estèrils al res-
pecte, més enllà de demanar que
la Llei d’amnistia compti amb les
garanties jurídiques necessàries
per evitar possibles problemes en
la seva aplicació en un futur.

Però el que sí que vull po-
sar en relleu són les enormes
diferències a l’hora de negociar
i d’assolir avenços socials per
als ciutadans i les ciutadanes
de Catalunya. Mentre que hi ha
qui s’ha centrat únicament en
l’amnistia, des d’Esquerra Re-
publicana també hem posat so-
bre la taula temes que afecten
el benestar diari de la gent. Per-
què som ben conscients que de
les banderes no es menja, com
acostuma a recordar sovint el
company Joan Tardà, i que la
independència per ella matei-

xa no és un fi, sinó un mitjà per
millorar la vida de la gent.
Aquest és el propòsit que ens
motiva i que ens fa continuar
treballant al servei de la ciuta-
dania, amb els quatre pilars fo-
namentals de l’estat del ben-
estar sempre ben presents: es-
cola, casa, salut i feina. Així
doncs, el traspàs del fins ara
extremadament deficient i ver-
gonyós servei de Rodalies i la
millora del finançament de
Catalunya han estat elements
centrals en la negociació d’Es-
querra Republicana per acabar

assolint aquest acord per a la
investidura de Pedro Sánchez.

I si algú encara té dubtes
sobre les virtuts de l’acord,
només cal que encengui el te-
levisor qualsevol nit per com-
provar com ha entomat la ca-
verna l’anunci, sobretot pel
que fa a la Llei d’amnistia. La
dreta i la ultradreta espanyo-
les han escalfat l’ambient, i
els carrers s’han omplert de
milers de persones amb con-
viccions democràtiques força
dubtoses, provocant disturbis
i enfrontaments amb les forces

de seguretat fins al
punt que algú es po-
dria plantejar si el que
estem veient pot su-
posar alguna mena de
delicte vinculat amb la
sedició o els desor-
dres públics.

En definitiva, podem con-
cloure que els dos grans objec-
tius que ens vam fixar fa uns me-
sos s’han acabat assolint, mal-
grat les grans dificultats que
plantejava l’escenari. Amb la
Llei d’amnistia posem el comp-
tador a zero i continuem treba-
llant per a la resolució del con-
flicte polític, i hem assolit acords
que beneficiaran el benestar de
la ciutadania de Catalunya. Es-
tem implicats en política per ser
útils a la ciutadania, i un cop més
hem demostrat que som una
eina de molta utilitat. Seguim!

De les banderes no es menja, 
com acostuma a recordar sovint 

el company Joan Tardà

Guanya Catalunya
per Oriol López (Esquerra Republicana)

Els semàfors

La Revolta Escolar de Barcelona
ha anunciat els primers talls de
carrers del curs 2023/24 per

continuar reivindicant entorns
escolars segurs i lliures de

contaminació. En aquest cas, 
les protestes es faran el pròxim 

1 de desembre a la tarda.
pàgina 6Revolta Escolar

Diversos veïns de Sant Antoni
s’han queixat perquè la darrera
setmana s’han trobat l’Espai Talia
tancat sense explicació. Tot i que
l’Ajuntament, a posteriori, ha

detallat que és per certificar les
obres per part de Parcs i Jardins,

els veïns ho desconeixien. 
pàgina 8Ajuntament

Carns Cinta, una parada del
Mercat de la Concepció amb 
50 anys de vida, ha guanyat el
Premi Mercats 2023 a la millor
iniciativa individual pel seu

“esperit innovador i creatiu” que
ha fet d’aquesta carnisseria  

una referència al barri.
pàgina 9Carns Cinta
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La Revolta Escolar anuncia
quatre talls més al barri

REIVINDICACIÓ4El moviment
de la Revolta Escolar de Barcelo-
na no s’atura. Les AFA que formen
part d’aquest col·lectiu han con-
vocat la primera jornada de pro-
testes del curs d’enguany on han
anunciat nous talls de carrers per
demanar uns entorns escolars
segurs el pròxim 1 de desembre.

D’aquesta manera, quatre
d’aquests talls es faran a l’Es-
querra de l’Eixample. D’una
banda, l’Escola Entença i la Xi-
rinacs tallaran el carrer Enten-
ça al tram entre Provença i Ros-
selló. Un segon tall també serà al

carrer Entença, però a la con-
fluència amb Diputació, per part
de l’Escola Joan Miró. I els dos
altres talls al barri seran al car-
rer Diputació entre Borrell i Vi-
ladomat i al carrer de Londres
entre Villarroel i Urgell.

Amb la primera protesta del
curs, la Revolta Escolar fa una cri-
da a més associacions de famílies
d’escoles de la ciutat a unir-se al
moviment que exigeix entorns es-
colars lliures de contaminació. A
més, la Societat Catalana de Pe-
diatria va presentar un decàleg per
donar suport a la causa.

SOCIETAT4La plataforma Sal-
vem el Parc de Joan Miró no de-
falleix i continua mobilitzant els
veïns per salvar l’arbreda del
parc. Aquest passat diumenge 26
de novembre, la plataforma, que
agrupa una cinquantena d’enti-
tats de tota la ciutat, va convocar
una de les últimes grans mobi-
litzacions per defensar el que
afirmen que és “l’únic pulmó
verd de l’Eixample” de les obres
de l’ampliació de l’L8 dels Fer-
rocarrils de la Generalitat de
Catalunya (FGC).

La plataforma va convocar el
veïnat de l’Eixample i dels vol-
tants a una festa reivindicativa
al parc de Joan Miró que va co-
mençar a les 10 del matí i va
aplegar un miler de persones al
llarg de la jornada. El motiu de
la mobilització va tornar a ser
per reivindicar el rebuig a la ubi-
cació de la zona logística de les
obres, que hauria de fer des-
aparèixer 170 arbres, tot i que
des de la plataforma afirmen es-
tar d’acord amb les millores en
el transport públic.

Així, la jornada festiva va
començar amb dues curses po-
pulars, una infantil i una d’a-
dults. Després van continuar
amb una xocolatada popular i
dues classes de ioga i taixí. 

A les 12:30 h del migdia es va
celebrar l’acte central, quan es va
fer la lectura del manifest de la
plataforma i una cadena huma-

na amb una pancarta on es po-
dia llegir “protegim l’arbreda”.

Amb tot, la plataforma està
sent molt activa les darreres
setmanes després d’alertar que
ja havia començat el compte
enrere per trobar un altre punt
on situar la logística de les obres.
L’Ajuntament i la Generalitat
continuen estudiant el canvi.

Nova jornada de protestes per salvar el Joan Miró. Foto: Twitter (@MiroAmpa)

Un miler de persones protesten
per salvar el parc de Joan Miró

La Revolta Escolar tornarà a tallar carrers l’1 de desembre. Foto: Revolta Escolar

Feminisme |La Xarxa Cesca acaba la campanya del 25N
La Xarxa Cesca va engegar el 15 de novembre una campanya a les xarxes on denunciava

altres tipus de violència sobre les dones en el marc del 25N, Dia Internacional per a
l’Eliminació de la Violència contra les Dones, a més de tallers, que ara ja ha acabat.
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Tens una idea de guió, els teus col·legues t’a-
nimen a escriure una dramatúrgia, la teva
companya de pis escenògrafa se suma al pro-
jecte, penseu de fer un càsting per trobar ac-
tors i actrius, la peça comença a prendre for-
ma, creieu que pot tenir molt recorregut... I
arriba la meravellosa hora de buscar sub-
vencions, i t’entra la suor freda. Per no saber,
no saps ni per on començar.

Això s’ha acabat. El Departament de
Cultura ha llançat un nou web on trobaràs
tots els ajuts culturals de la Generalitat de
forma fàcil i ràpida. Sí, fàcil i ràpida. Podràs
buscar per paraula clau (teatre, música, circ,
patrimoni, llibres...) i veuràs totes les convo-
catòries. Tant si estan obertes en aquell
moment, com si encara falten uns dies; així
pots anar-te planificant. Amb el nou cerca-
dor podràs consultar també aquelles línies
fora de termini, però tindràs a l’abast les ba-

ses per si et vols presentar la propera con-
vocatòria i anar preparant tota la paperassa.

Fer la cultura accessible també passa per

aquí. Des que va arribar al Departament, la
consellera de Cultura, Natàlia Garriga, ha fet
una aposta molt clara en aquest sentit, per

tal de trencar les barreres que impedeixen
que més gent tingui accés a la cultura. I això
també passa per simplificar els tràmits ad-
ministratius.

En aquest sentit, el nou cercador de
subvencions del Departament  incorpo-
ra totes les línies convocades a través de
l’Institut de les Empreses Culturals (ICEC),
de l’Oficina de Suport a la Iniciativa Cul-
tural (OSIC) i també les de l’Institut Ramon
Llull. El nou web permet fer cerques per
diferents filtres, accedir a la fitxa de la sub-
venció, i fer el tràmit electrònic. I està per-
manentment actualitzat.

La cultura la fem totes i tots. I tothom ha
de poder accedir als ajuts de la Generalitat,
sense entrar en un laberint feixuc i dificultós.
Som-hi! Entra al web i engega el teu projecte,
la teva idea, allò que vols tirar endavant. Que
res t’impedeixi participar de la cultura!

El Departament de Cultura ha llançat un nou web on trobaràs 
tots els ajuts culturals unificats

Tu també busques una subvenció i no la trobes?

Usuària de la biblioteca Carles Rahola de Girona . Autor: Arnau Pascual

Territori cultura
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L’Espai Talia, pendent 
de Parcs i Jardins per reobrir

SOCIETAT4L’Espai Talia sembla
que viu una nova situació d’im-
pàs. I és que aquest espai d’es-
tada i d’ús veïnal situat al solar
de l’antic teatre Talia, a l’avin-
guda Paral·lel, es va inaugurar el
passat 11 de març, però un mes
més tard de l’estrena els veïns se’l
van trobar buit.

El fet és que ara diversos ve-
ïns han denunciat que fa dies
que el veuen tancat després que
s’hi instal·lés el parc infantil.
De fet, aquest passat 27 de no-
vembre han arribat a dir que ja
fa una setmana que està tancat.

La resposta de l’Ajuntament
ha estat que es troben “en el pro-
cés formal i administratiu de
certificació i recepció de l’obra”
que ha de fer Parcs i Jardins, ja
que seran els encarregats del
manteniment de l’espai.

En aquest sentit, el consistori
ha explicat que aquest procés pot
durar “entre una i dues setma-
nes”. Llavors, un cop hagin cer-
tificat l’obra, el parc tornarà a ob-
rir com un interior d’illa cada dia
de la setmana. És per aquest mo-
tiu que els veïns s’hi han pogut
trobar un cartell d’obres.

URBANISME4La seixantena
d’entitats que formen la Plata-
forma pro Pacificació de la Ron-
da Sant Antoni han explicat en
una roda de premsa que estan
“molt preocupades” després de
saber que el nou equip munici-
pal de la regidoria d’Urbanisme
de l’Ajuntament vol fer modifi-
cacions al projecte de remode-
lació de la ronda que ja està
“consensuat, licitat, adjudicat i
amb data d’inici de les obres”.

És per aquest motiu que la
plataforma ha insistit en diver-
sos punts que ja defensa. D’una
banda, que la ronda “és un espai
per a vianants i un punt d’esta-
da i de trobada veïnal” que com-
parteixen amb el Raval. També
s’han reafirmat en la defensa del
projecte de remodelació que es
va consensuar en el procés par-
ticipatiu. En aquest sentit, ex-
pliquen que el projecte “ja té en
compte la càrrega i descàrrega,
els punts on van els contenidors
de brossa” i que “no incorpora
carril específic per a bicicletes”.

D’altra banda, la Platafor-

ma pro Pacificació de la Ronda
Sant Antoni ha explicat que di-
verses entitats que la formen van
mantenir reunions amb dife-
rents àrees de l’Ajuntament du-
rant tot el procés de reforma i re-
habilitació del Mercat de Sant
Antoni, el qual ja “incorporava el
futur de la ronda un cop des-
muntat el mercat provisional”.

Amb tot, la plataforma ha
acabat dient que no entendria que
el projecte de remodelació “pugui
ser, a posteriori, objecte de mo-
dificacions”, i afirma que no s’ex-
pliquen que la responsable d’Ur-
banisme del consistori, Laia Bo-
net, no els hagi respost a les dues
propostes de reunió que la plata-
forma li ha traslladat.

La roda de premsa de la Plataforma pro Pacificació. Foto: Twitter (@RavalXarxa)

Insisteixen en la pacificació 
de la Ronda Sant Antoni

L’Espai Talia està tancat des de fa una setmana. Foto: Twitter (@baldufa80)

Comerç | Jordi Arias estrena el seu càrrec a la Cambra
El president de l’associació de comerciants Sant Antoni Comerç, Jordi Arias,

ha estrenat el seu càrrec com a representant del comerç de proximitat després
de ser escollit el setembre d’enguany a les eleccions de la Cambra de Comerç.
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COMERÇ4Les germanes Cinta i
Yolanda Casternado regenten
una carnisseria al Mercat de la
Concepció seguint l’estela que va
iniciar la seva mare, Cinta Boa-
da, fa més de mig segle. Carns
Cinta, el negoci que ocupa les pa-
rades 51-55 d’aquest mercat mu-
nicipal situat a la Dreta de l’Ei-
xample, es caracteritza per ofe-
rir el que elles anomenen “car-
nisseria creativa”, combinant
“tradició i modernitat”. Precisa-
ment aquesta original aposta,
que defensen sense deixar enrere
l’essència de l’ofici, els ha valgut
un dels guardons de la dotzena
edició del Premi Mercats de Bar-
celona-Jordi Maymó.

Carns Cinta ha guanyat el
Premi Mercats a la millor ini-
ciativa individual pel seu “espe-
rit innovador i creatiu”, que ha
fet de la seva parada “una car-
nisseria de referència al barri”,
segons l’Ajuntament. El jurat
dels premis ha valorat, d’una
banda, el fet que “l’originalitat de

les seves creacions atrau visitants
al Mercat de la Concepció” i, de
l’altra, “la seva passió per l’ofici,
que els fa ser referents en el
sector i formar altres persones
com a carnissers o carnisseres”. 

Per a les germanes Caster-
nado, aquest guardó “significa el
reconeixement a una trajectòria”
(la seva i la de la seva mare), però
també “la valoració del sector de
la carnisseria”, tal com han as-
segurat en declaracions a Línia
Eixample. En aquest sentit, do-
nen molta importància a “la
transmissió de l’ofici perquè es
mantingui viu”. A més, també
consideren clau la seva vincula-
ció amb el barri i la seva capaci-
tat de donar resposta a les ne-
cessitats del veïnat.

UNA CARNISSERIA DIFERENT
Per descomptat, els talls tradi-
cionals de vedella, vaca, xai i ca-
brit tenen un gran protagonisme
en l’oferta de Carns Cinta, però
també hi ha elaboracions més

modernes o sorprenents. Així,
preparen pizzes, piadines, bur-
ritos i, fins i tot, productes ve-
getarians i vegans, a més de re-
ceptes que sí que són més habi-
tuals de trobar en carnisseries,
com carpaccio, steak tartar (amb
la seva salsa) o roast beef. Mereix
una menció destacada, també,

una de les seves especialitats: els
farcits de xai o de vedella.

NOVES MANERES DE VENDRE
Conscients que els hàbits de con-
sum de la població han canviat,
des de Carns Cinta han volgut fer
un pas més. El desembre de
2022, aviat farà un any, van es-

trenar una nova botiga online.
D’aquesta manera, la clientela
pot comprar els productes de la
parada del Mercat de la Concep-
ció per internet i pot decidir si vo-
len rebre la comanda a casa o pas-
sar-la a recollir (tant a les taqui-
lles del mercat com a la parada).
Ja ho diuen: renovar-se o morir.

Premi a una carnisseria creativa
» Carns Cinta, del Mercat de la Concepció, ha guanyat el Premi Mercats 2023 en la categoria individual
» Les germanes Yolanda i Cinta Casternado regenten la parada impulsada per la seva mare fa 50 anys

Cinta i Yolanda Casternado, responsables de Carns Cinta, al Mercat de la Concepció. Foto: Ajuntament

Cultura | Presenten el llibre ‘Últims dies a l’Eixample’
L’Espai Línia (Girona, 52) acollirà aquest dijous a les sis de la tarda la presentació

del llibre Últims dies a l’Eixample, de Ferran Escoda. L’acte l’organitzen
l’Associació de Veïns de la Dreta de l’Eixample i la Biblioteca Sofia Barat.
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Gaiolà, Pau Hernández, León,
Maiol, Simó, Font... i així fins a 22.
Són els passatges que hi ha al bar-
ri de la Sagrada Família o –parlant
amb propietat i d’acord amb el
nom històric que reivindica bona
part dels veïns– al Poblet. Aques-
ta xifra el converteix, de llarg, en
el barri amb més passatges de l’Ei-
xample: a l’Esquerra de l’Eixam-
ple, per exemple, només n’hi ha
cinc, i a la Dreta, deu. Així ho va ex-
plicar Pere Cowley, guia cultural i
autor del blog pladebarcelona.cat,
en la xerrada que va oferir dime-
cres passat a l’Ateneu El Poblet, or-
ganitzada per la Comissió de Me-
mòria Històrica del barri.

En una sala plena de gom a
gom, Cowley va començar situant
el públic en el tema del dia. Així,
primer va deixar clar què és un
passatge: segons el DIEC, “carrer

curt, galeria entre dos carrers, re-
servat a qui va a peu” (una defini-
ció que, més endavant ho veurien,
no sempre es correspon amb la re-
alitat). Després, va remarcar per
què parlem del Poblet. “Dir Poblet
i no dir Sagrada Família ens aju-
da a reivindicar el passat d’aquest
barri més enllà del temple. De fet,
el barri és més antic que el temple”,
va afirmar Cowley, després de re-
cordar que el Poblet era un barri
de l’antic municipi de Sant Martí
de Provençals, i no de Barcelona. 

L’ARRIBADA DE L’EIXAMPLE
No cal dir que el barri del Poblet
forma part de la trama de l’Ei-
xample, però ja existia abans que
Ildefons Cerdà dissenyés el seu cè-
lebre pla. “Quan les illes de l’Ei-
xample van arribar al Poblet, no es
van trobar amb un desert, ja hi ha-
via camps, camins (com el camí
d’Horta), masies, cases i una sèrie
de torrents”, va explicar Cowley.
Precisament en els passatges, va
afegir, encara perviuen alguns

vestigis d’aquell passat. En són un
exemple les cases del passatge de
Conradí –que forma part del
Camp d’en Grassot però és a tocar
del Poblet–, unes edificacions an-
teriors al pla Cerdà que van que-
dar a dins d’una illa de l’Eixample.

També hi ha passatges que se-
gueixen el traçat d’antics camins
o torrents, fet que explica que no
siguin rectes i que ha repercutit en
alguns edificis d’altres carrers.
“Les façanes dels edificis del car-
rer de Provença, per sota del pas-

satge de Pau Hernández, estan tor-
tes per culpa de l’antic camí d’Hor-
ta”, va apuntar Cowley. El fet de no
ser rectes va fer que els passatges
fossin especialment útils durant la
Guerra Civil. “Els refugis antiae-
ris havien d’evitar les línies rectes
i sempre buscaven els angles”, va
detallar el conferenciant. Per això,
molts passatges tenen refugis a
sota, com ara el passatge de Simó
amb el carrer de Sardenya.

Dels detalls i les curiositats
que va exposar Cowley durant la

seva xerrada, se’n podria escriure
un llibre. Destaca el fet que molts
passatges amaguin noms de dones,
com el de Font, que es diu així per
Paula Font, o el de Vilaret, per An-
tònia Vilaret. També que alguns
passatges conservessin el seu nom
d’abans de la Guerra Civil durant
el franquisme, com els passatges de
Catalunya o de la Igualtat. En
aquests dos casos, el règim va
canviar el nom dels carrers ho-
mònims, però, qui sap si per oblit
o per mandra, no el dels passatges.

A l’esquerra, el passatge de Simó. A la dreta, la xerrada de Pere Cowley a l’Ateneu El Poblet. Fotos: Gaudí Shopping i Línia

El Poblet, unbarri de passatges
» La Sagrada Família, com es coneix actualment el Poblet, és el barri de l’Eixample amb més passatges

» El guia cultural Pere Cowley va repassar la història dels passatges el dia 22 a l’Ateneu El Poblet

Comerç | Arrenca la Fira de Nadal de la Sagrada Família
La Fira de Nadal de la Sagrada Família es va inaugurar dissabte, 25 de novembre, i
durarà fins al 23 de desembre. Aquesta proposta nadalenca, que va néixer el 1962 i

és la més antiga de l’Eixample, compta enguany amb un centenar de parades. 

Anna Utiel
SAGRADA FAMÍLIA
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Al xamfrà de l’avinguda de Vila-
nova amb el carrer de Roger de
Flor, hi ha un edifici modernista
que crida l’atenció de tothom que
hi passa per davant des de fa més
de 125 anys. Es tracta de l’antiga
Central Catalana d’Electricitat,
també coneguda com a Central Vi-
lanova, projectada per l’arquitec-
te Pere Falqués i Urpí a les aca-
balles del segle XIX. Catalogat
com a Bé Cultural d’Interès Local,
aquest edifici no només és un
símbol del passat industrial de la
ciutat, sinó que també és un ex-
emple de com s’ha de gestionar el
patrimoni. Així ho considera Toni
Vilanova, president de l’Agrupa-
ció d’Arquitectes per a la Defensa
i Intervenció en el Patrimoni Ar-
quitectònic (AADIPA), del Col·legi
d’Arquitectes de Catalunya.

Però anem a pams. En primer

lloc, cal entendre quina és la im-
portància d’aquesta construcció.
L’any 1897, la Societat Central
Catalana d’Electricitat va decidir
edificar una central tèrmica a l’Ei-
xample. En aquell moment hi ha-
via un altre edifici d’aquesta mena
a la ciutat, la central de les Tres Xe-
meneies del Paral·lel, de la qual ara
només en queden, efectivament,
les xemeneies. Així, la Central Ca-
talana d’Electricitat “és l’únic edi-
fici d’una central elèctrica que es
conserva a Barcelona”, remarca Vi-
lanova. “Aquest és el principal
valor de l’edifici”, afegeix, sense dei-
xar de lamentar que la xemeneia
d’aquesta central, de seixanta me-
tres, fos enderrocada el 1961.

El president de l’AADIPA
també destaca el valor arquitec-
tònic de la Central Vilanova, un
edifici “eclèctic” projectat per un
arquitecte “molt rellevant per a la
ciutat” i amb una ubicació privi-
legiada, un xamfrà de l’Eixample.
Per a Vilanova, aquesta obra de
Falqués i Urpí és representativa

de “l’arquitectura del ferro”. “Està
feta amb pedra de Montjuïc, maó
ceràmic i ferro. Els tres elements
han estat treballats per ser vistos,
són visibles des de l’exterior”,
explica Vilanova. A més, consi-
dera que és un edifici que es po-
dria equiparar amb altres centrals
tèrmiques urbanes que van apa-
rèixer a les grans ciutats europees
en el tombant de segle. “Tenim la
sort de disposar d’un edifici d’a-
quest tipus”, reconeix.

UN EXEMPLE DE PRESERVACIÓ
L’any 1977, Hidroelèctrica de Ca-
talunya, la propietat de la Central
Catalana d’Electricitat en el mo-
ment, va aturar l’activitat de l’edi-
fici. “Aleshores el dubte era si con-
servar-lo o enderrocar-lo”, diu Vi-
lanova, que celebra que s’apostés
per la preservació i restauració. En
aquells anys, recorda, els primers
ajuntaments democràtics havien
començat a fer-ho amb edificis pú-
blics, però no era habitual que es

fes des del sector privat. “Aquest és
el primer edifici industrial que
preserva l’estètica original que ha
estat restaurat i rehabilitat per
iniciativa privada”, subratlla. I
això no és tot. Vilanova aplaudeix
l’ús actual de l’edifici com a espai
de divulgació sobre electricitat,
sota el nom d’Espai Endesa. “Està
al servei de la ciutat per fer-hi ac-
tes i hi ha plafons que n’expliquen
la història, i la intervenció ha estat
molt respectuosa”, conclou.

Una imatge antiga i una d’actual de la Central Vilanova. Fotos: Arxiu Històric del Fort Pienc i Arxiu

Anna Utiel
EL FORT PIENC

La“sort”detenir laCentralVilanova
» La Central Catalana d’Electricitat o Central Vilanova és un edifici modernista situat al Fort Pienc
» Obra de Pere Falqués i Urpí, és l’únic edifici d’una central elèctrica que es conserva a la ciutat

Salut | Les obres del CAP Fort Pienc, al 2025
El futur CAP Fort Pienc continua acumulant retards. Si bé els últims anys

s’havia dit que estaria enllestit el 2025, ara la previsió és que aquell any sigui
quan comencin les obres (sempre que no hi hagi un nou endarreriment).
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample rep l’InterSala 10 Zaragoza
El conjunt eixamplenc rebrà el pròxim diumenge 3 de desembre l’InterSala 10 Zaragoza a

les 13.30 hores, en partit corresponent a l’onzena jornada de Segona Divisió. El CFS
Eixample hi arribarà després de la derrota per 6-2 contra la UDC Txantrea del passat dia 25. 

“Mai havia destacat en res, i ajun-
tant les meves passions (els Play-
mobil, la fotografia, el cinema i les
sèries de televisió, la cultura i
l’esport) he trobat el reconeixe-
ment. Personalitzar Playmobil
amb peces originals, i, si és ne-
cessari, pintant-hi a sobre i amb
adhesius dissenyats per mi, és un
repte preciós i esgotador”, com-
parteix Cris Álvarez (Sabadell,
1985), que fa vuit anys que ha lo-
calitzat el seu camí artístic: You
Are Click. Aquesta tècnica en
Educació Infantil és vetlladora
de Primària per a infants amb ne-
cessitats especials a l’Escola Tabor,
de Santa Perpètua de Mogoda. 

Hem quedat a les Cotxeres de
Sants, durant la 55a Fira de
Col·leccionistes de Joguines An-
tigues, organitzada per l’Associa-
ció Joguetmaniàtics, i la perpe-
tuenca arriba amb una motxilla
negra d’on treu una bossa amb al-
gunes de les seves creacions del
món real i de ficció de l’esport: Oli-
ver Atom, Benji Prince, Mark
Lenders, Jennifer Hermoso, Ai-
tana Bonmatí, Rafa Nadal...  

I, és clar, Alèxia Putellas. “L’A-
lèxia és pura inspiració. Es nota
que viu les coses al màxim i que
mai deixa de treballar per millo-
rar. Quan va patir ruptura del lli-
gament encreuat anterior del ge-
noll esquerre, el fisioterapeuta li
demanava que descansés un dia
a la setmana i ella, com es pot veu-
re a Alèxia: Labor Omnia Vincit,
el seu documental a Prime Video,
no volia”, l’elogia Álvarez, que ha

fet unes quantes versions de Play-
mobil de la molletana. L’última,
amb l’equipació actual i celebrant
els seus 400 partits amb el Barça.      

Em queda clar que l’entrevis-
tada té mil idees i no prou temps
per desenvolupar-les. És detallis-
ta, perfeccionista i inesgotable, i
dedica moltes hores a personalit-
zar els clics. Com que Playmobil no
ven les peces soltes, Álvarez ha de
comprar els clics sencers i reunir
peces de molts tipus (n’hi ha mol-
tes de descatalogades i algunes les
troba a fires) per poder disposar
d’un ampli ventall d’elements per
donar vida als personatges. Avui
s’ha comprat tres Playmobil, que
desmuntarà per crear-ne de nous. 

UN TREBALL D’ORFEBRERIA
El seu és un treball d’orfebreria,
i no és estrany que la montgati-
na Sílvia Domínguez, jugadora
del Perfumerías Avenida i de la
selecció espanyola, la felicités pel
clic que li va dedicar. També
n’ha personalitzat d’altres bas-
quetbolistes, com la badalonina
Anna Cruz o Laura Nicholls, el
tenista Carlos Alcaraz o la bo-
xejadora Joana Pastrana. Per re-
cordar l’any 1992, el del gol de
Ronald Koeman a Wembley per
donar al Barça la seva primera
Copa d’Europa, i el dels Jocs
Olímpics de Barcelona, va crear
un clic de voluntari olímpic.
Són treballs que podem veure al
seu Instagram (@youareclick).
Amb el mateix usuari també la
podem trobar a TikTok.   

Mai utilitzarà les peces dels
Playmobil de la seva infància,
que conserva com si fossin nous.
La mare, la Maica Brull, li va re-
galar la primera capsa, un cotxe

esportiu blanc descapotable amb
una parella, i des d’aquell moment
aquells clics van passar a ser com-
panys de moltes hores d’imagi-
nació d’una filla única que dema-
nava Playmobil als Reis Macs: el
vaixell pirata, l’illa del tresor, el
castell, la mansió victoriana... 

Va ser una nena incompresa
perquè anava a contracorrent i
qüestionava el sistema. Per què
pel fet de ser noia havia de jugar
amb nines i vestir de rosa? Amb
el temps, s’ha reconciliat amb
aquest color, però les nines mai
li han fet el pes. La perpetuenca
sempre va preferir les Tortugu-
es Ninja, que mai li van regalar,
els G.I. Joe, la Mega Drive, la
Game Gear o els Playmobil.     

Al pati de l’Escola Sagrada
Família era “la rareta” perquè ju-
gava a futbol, i és possible que ho
fos encara més perquè hi tenia
traça i podia ocupar qualsevol
posició al camp. Afortunada-
ment, els temps han canviat for-
ça. “Abans, si xutaves una pilo-
ta, et veien com un homenot, i
ara l’esport practicat per dones

està creixent. M’emociona veu-
re que hi ha referents femenins,
com Aitana Bonmatí, que acaba
de rebre la Pilota d’Or i té una vi-
sió de joc increïble”, celebra. És
molt culer “i molt Peter Pan”. 

M’ensenya una foto preciosa
d’ella molt petitona petonejant
l’avi, un Joan Brull orgullós i
equipat amb el mallot de la Unió
Ciclista Sabadell. “Va ser un gran
ciclista i crec que no se li van re-
conèixer els mèrits, igual que al
meu pare, el Juan Álvarez, que
era un excel·lent atleta popular
que va guanyar moltes curses po-
pulars al Vallès”, reivindica. 

Treballant en una botiga de
joguines va ser on Álvarez es va
retrobar amb els Playmobil i va
descobrir els nous accessoris, i,
sobretot, que per fi hi havia una
gran varietat de cabells. Un dia,
per fer broma amb el seu cap, que
portava patilles, li va personalit-
zar un clic amb el logo del local,
i després en va fer un d’ella ma-
teixa, un altre de Freddie Mercury
i un més de Mario, de Nintendo.
“Durant el temps que els Play-

mobil van estar exposats a la bo-
tiga vaig veure que a la gent li fe-
ien molta gràcia i em vaig animar
a crear-ne més”, recorda.  

Començava així un somni
molt lluitat que, de moment, l’ha
dut a organitzar tres exposicions,
sobre grups de música, sèries de
televisió i pel·lícules, a l’Hotel
Ocean Drive Barcelona (Dreta de
l’Eixample), i una altra, de sèries
televisives, a un hotel de la mateixa
cadena a Madrid. A l’Axe Hotel
Barcelona va muntar una mostra
de moments importants de la
cultura LGTBIQ+, i a Can Perico,
un restaurant de Santa Perpètua,
també han pogut gaudir del seu
talent. Álvarez no ha parat de
guanyar premis, com el d’artista
revelació als OD Art Awards, a Ei-
vissa, un concurs de fotografia al
Tapantoni, el de millor cartell
per a la sèrie Foodie Love, d’Isabel
Coixet per a HBO, un altre de la
Festa Major de Santa Perpètua...
Sempre, és clar, amb els Playmo-
bil com a protagonistes. 

“Els Playmobil són amistats
que em regalen i plantegen reptes,
i que m’ajuden en els pitjors mo-
ments. També m’obren noves
portes, com poder conèixer artis-
tes que admiro, com Verónika
Moral, de Vis a Vis. És un amor!
Li vaig regalar un clic personalit-
zat i ella em va correspondre amb
un guió de la sèrie!”, comparteix,
satisfeta. Moments que es mereix
per la seva creativitat i tenacitat.  

“Cada cop que vaig al fisiote-
rapeuta pateixo molt perquè tinc
l’esquena plena de contractures.
M’hi deixo l’ànima, eh!”, confes-
sa Álvarez, mentre s’estira a terra
perquè li faci la foto que m’ha pro-
posat per a aquest reportatge.    

Toni Delgado
BARCELONA

Cris Álvarez troba el seu camí
» Aquesta tècnica en Educació Infantil personalitza Playmobil d’esportistes, com Alèxia Putellas o Alcaraz   
» “Els Playmobil són amistats que em regalen i plantegen reptes, i m’ajuden en els pitjors moments”, diu

Cris Álvarez amb alguns Playmobil d’esportistes. Foto: Toni Delgado

Classificacions2a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Super Copa femenina
Equip

CEFS Rubí
AE P. Esplugues
AECS l’Hospitalet
CFS Gran Canaria
CFS Castellón
InterSala Z.
Osasuna Futsal
CN Caldes
FSF C. Augusta
FS Ripollet
CD Orvina
UDC Txantrea
FS CET 10
CFS Eixample

PTS

23
22
20
18
18
17
14
13
13
11
9
9
8
0

GC

14
21
21
12
26
15
12
23
23
22
21
32
21
35

GF

33
40
28
27
28
27
17
29
21
17
16
19
9
8

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
15.

Equip

CF Singuerlín 
Racing Vallbona
CF Ametlla Vallès
PB Anguera
UD Cirera
CD Masnou
CD Malgrat
CE Premià
At. Sant Pol 
CE Cabrils
Les Franqueses
CE Canyelles
CF Martorelles
Vilassar de Mar

PTS

23
23
23
22
21
20
18
17
17
15
15
14
13
7

GC

11
14
14
15
17
19
17
19
26
17
23
20
13
28

GF

23
23
21
22
22
22
20
19
24
20
20
19
13
14

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12
13.
18.

Equip

Barça 
CBM Marató
CB Castelldefels
CB Es Castell
CB Navàs
CDB Zaragoza
CB Vic
CB Cornellà
B. Ciutat d’Inca
CB Roser
CB Granollers
CB Alpicat  
Alfindén CB
UE Montgat

PG

9
8
7
6
5
5
5
4
3
3
3
2
2
1

PC

569
645
652
570
636
618
657
721
688
624
666
699
729
697

PF

747
746
724
671
710
653
678
677
648
579
591
588
569
590

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

Equip

Draft Gramenet
Manresa CBF
CEJ l’Hospitalet
CB Roser
SESE
BF Sant Adrià 
TGN Bàsquet 
CB Igualada 
CBF Cerdanyola
CB Granollers
AB Premià
CB Samà Vilanova
Joventut Les Corts 
CB Prat

PG

9
9
8
6
6
5
5
5
5
4
3
3
1
1

PC

456
476
496
495
584
547
566
563
566
553
564
572
576
636

PF

577
554
647
552
608
522
538
585
571
525
507
486
485
493

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.
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4“Em feien sentir petita, però
ara m’he fet gran: sempre hi ha
un bri d’esperança”. Aquest no
vol ser un espai per descriure la
violència psicològica que va pa-
tir la María José per part de la
seva exparella, sinó més aviat un
altaveu per fer extensiu el mis-
satge que de la violència se’n
surt. És la idea que transmet
aquesta administrativa que tre-
balla a Ndavant, una empresa
socialment compromesa amb
les persones i que fa anys que
s’esforça per identificar i actuar
davant de casos de violència
masclista que puguin patir les
seves treballadores.

La María José fa un any que
treballa a Ndavant, on va recalar
ajudada per l’ONCE, organització
de la qual forma part per la fi-
bromiàlgia que pateix. Confessa
que a la seva anterior feina no es
trobava gens còmoda i que
aquella empresa no l’ajudava a
superar les dificultats que la vida
havia posat al seu camí. “El dia
que vaig trobar Ndavant va ser
com si se m’aparegués un àngel”,
assegura. “A Ndavant posem ei-
nes i mecanismes per donar su-
port i acompanyar les nostres tre-
balladores que pateixen situa-
cions de violència”, explica Mont-
se Parés, delegada social de la
companyia a Catalunya.

SENSIBILITZACIÓ 
I FORMACIÓ
A més, Ndavant porta a terme
formacions i accions de sensi-
bilització per als seus equips
per convidar a la reflexió i apren-
dre a identificar i actuar davant
d’aquesta mena de violència.
“La nostra voluntat és afavorir
que elles puguin viure per si ma-
teixes”, afegeix Parés, que posa
èmfasi en la necessitat de ga-
rantir que aquestes dones tin-
guin una estabilitat econòmica
i laboral. Així ho corrobora la
María José, que reconeix que la
feina a Ndavant li ha aportat “se-
guretat i tranquil·litat”. “Un mal
de cap menys”, assenyala la tre-
balladora. En el seu cas, ella ve-
nia d’una situació en la qual la
feien sentir inútil. “T’ho acabes
creient”, reconeix la María José,
que celebra que ara, a Ndavant,
estan “molt pendents” d’ella i de
les seves necessitats.

Per posar de manifest aquest
compromís social a favor de la
igualtat i per l’erradicació de la
violència envers les dones, Nda-
vant ha posat en marxa una
campanya de conscienciació
que consisteix en el reparti-
ment d’unes postals, com aque-
lles que enviàvem fa dècades
als familiars quan anàvem de
viatge, perquè dediquem uns

minuts a reflexionar sobre
aquesta xacra social. I ho ha fet
amb motiu del 25 de novem-
bre, dia internacional per a l’er-
radicació de la violència en-
vers les dones.

Les postals demanen cons-
truir un món sense violència con-
tra la dona i permeten, al revers,
escriure un missatge que es pot
compartir a les xarxes socials
amb el hashtag #UnaVidaSinVio-
lencia. “La idea és pensar què di-
ries a una dona que t’ha confiat
la seva situació de víctima de
violència”, detalla Parés, que con-
sidera que tots hi podem aportar
alguna cosa, sigui oferint escolta

a aquestes dones o ajudant-les a
fer el pas per deixar enrere aquest
suplici. “Aquestes dones estan
invisibilitzades, i és per aquesta
raó que cal prendre-hi partit. Ser
activista i formar part de la solu-
ció real per a elles”, remarca la de-
legada social de Ndavant.

MÉS PETICIONS 
D’AJUDA
I és que encara hi ha feina per
fer. Segons detalla Parés, des de
principis d’any han notat un in-
crement del 30% de les peti-
cions d’ajuda de treballadores
de l’empresa que estan vivint si-
tuacions de violència masclista.

“Això vol dir que el missatge
arriba a tota la plantilla”, celebra
Parés, que indica que les ajuden
a totes i cadascuna d’elles. “No
en deixem cap enrere”, reitera.

I una d’elles és la María José,
que ara mira el futur amb uns al-
tres ulls. “Vaig estar a baix de tot,
però si mires cap amunt sempre
hi veus algun fil de llum, un bri
d’esperança cap a on cal anar,
perquè sempre hi ha una mane-
ra de sortir-se’n”, proclama. Aca-
ba la conversa, doncs, com l’ha
començat: insistint amb el seu
missatge d’esperança amb un
altaveu tan poderós que pot ar-
ribar al pou més profund i fosc.

Una mà per sortir del pou de la violència masclista

“Sempre hi ha un bri d’esperança”

A Ndavant posen eines i mecanismes per donar suport i acompanyar les seves treballadores que pateixen situacions de violència. Foto cedida

Ndavant ha posat en marxa una campanya de conscienciació que consisteix en el repartiment d’unes postals. Foto cedida
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En un petit poble de mil habitants hi ha
un projecte per construir 168 hectàrees de
plaques fotovoltaiques en sòl agrari. Cen-
trals elèctriques enormes canviaran per
sempre la vida al poble. Miralls negres ca-
blejats substitueixen espigues de blat. Què
cantaran els treballadors del camp, quan
el camp sigui una central energètica?

Al teatre El Maldà de Barcelona.

Teatre

Solar
Ireneu Tranis i Alba Valldaura

Sergio Dalma ha publicat un nou disc,
Sonríe porque estás en la foto (Sony Music),
i amb aquest ja són 22 els àlbums del can-
tant. Es tracta d’una xifra que només pot
aconseguir algú que, com ell, s’ha dedi-
cat a la música tota la vida, amb ni més ni
menys que 34 anys de trajectòria. Tot i això,
ha dit a l’ACN que sempre entra a l’estu-
di “com si fos el primer o el darrer disc”.

Música

La directora i guionista Belén Santos
presenta aquesta pel·lícula documental
que ens acosta a la realitat dels matri-
monis forçats a través de l’experiència de
quatre dones: Aya, María, Luna i Amy. Elles
van ser capaces de rebel·lar-se contra
aquesta imposició, enfrontant-se a les se-
ves famílies, deixant-ho tot enrere i co-
mençant una nova vida totes soles.

Pelis i sèries

No, no quiero
Belén Santos

Sonríe porque estás en la foto
Sergio Dalma

Fira de Santa Llúcia
L’esperit nadalenc ja ha tornat a Barcelona. Prova d’això és
que, des del passat 24 de novembre, la Fira de Santa Llú-
cia omple de nou l’avinguda de la Catedral, on estarà ins-

tal·lada fins al 23 de desembre. La d’enguany és la 237a
edició de la fira i compta amb un total de 200 parades

que ofereixen productes típics de Nadal, com pessebres,
avets, figures, tions, molsa i un llarg etcètera. A més, en el

marc del tradicional mercat també es faran activitats i
propostes, com el Tió Gegant de Santa Llúcia o la Diada

de les Tradicions i Costums Nadalencs a Catalunya.

A L B E R T  A D R I ÀQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita, de set anys, té problemes greus
de comunicació a l’escola. S’ha inventat
una bombolla que la protegeix dels que
l’envolten i viu en el seu silenci. No parla
amb ningú. En canvi, a casa, no calla. L’An-
na, la mare, viu atrapada en una bombolla
de culpabilitat. Atabalada per la feina, per
la preocupació i pel record de la filla que
se li va morir a la panxa a mig embaràs.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

| Turok 3
Arriba Turok 3: Shadow of Oblivion amb la remasterització d’un clàssic, 

amb trets i acció a dojo. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.  
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Albert Adrià (l’Hospitalet de Llobregat,
1969) va deixar els estudis l’any 1985

per entrar a treballar a El Bulli, el restau-
rant del seu germà, Ferran Adrià. I la va
encertar: actualment, és el segon millor
cuiner del món. Així ho ha considerat el
jurat dels premis The Best Chef Awards,
que ha atorgat el primer premi al ma-
drileny Dabiz Muñoz. Albert Adrià, xef
del restaurant Enigma de Barcelona,
també ha rebut en aquesta edició un
dels premis especials, el The Best Chef
New Entry Award, que destaca la seva

entrada al top mundial de cuiners. D’al-
tra banda, un altre cuiner català, Jordi
Roca, ha estat reconegut com a millor

mestre pastisser, mentre que Ferran
Adrià ha rebut el premi a la trajectòria.

Famosos

Ser un xef de prestigi mundial
Als 80 va entrar a El Bulli amb el seu germà, Ferran Adrià

Ser escollit segon millor cuiner del món
Només per darrere del xef madrileny Dabiz Muñoz

Gran reconeixement
Ha rebut una pluja de felicitacions per aquesta distinció
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

TECNOLOGIA

Cada cop que enviem missatges als nostres contactes,
el nostre cervell es queda esperant una resposta

ADDICCIÓ

INTERACCIONS

XARXES

E S T I L S  D E  V I D A

i XARXES SOCIALS
L’addicció als telèfons mòbils és un dels grans reptes que tenim
damunt la taula. Nombrosos estudis evidencien que cal trobar
solucions abans que l’assumpte se’ns escapi de les mans. Ara
bé, el problema és dels dispositius o dels continguts que hi tro-
bem? Un equip de recerca de la Universitat de Granada ha de-
mostrat per primer cop que no és el telèfon el que ens genera
addicció, sinó la interacció social que ens permet. És la primera
evidència experimental d’una teoria que ja advertien alguns in-
vestigadors i s’ha publicat a la revista científica Psicothema. 

Per arribar a aquesta conclusió, els científics van reunir 86
persones i els van col·locar en dos grups: uns havien d’enviar un
Whatsapp als seus coneguts sobre el projecte de recerca on
col·laboraven, i els altres, no. Després, van deixar tothom sense
accés als dispositius. Mentrestant, els científics van mesurar l’ac-
tivitat electrogalvànica de la pell, un paràmetre que calcula, per
dir-ho fàcil, la nostra ansietat. El resultat va mostrar que les per-
sones que havien enviat un missatge i esperaven una resposta
estaven més tenses que les de l’altre grup. Així doncs, és la ne-
cessitat d’interacció el que ens fa addictes.           

Addictes a la interacció social 

Un estudi posa en evidència que els dispositius
tecnològics per si mateixos no generen addiccions

Les claus

La tensió que sentim mentre esperem una resposta 
podria ser una de les causes de l’addicció als dispositius

L’estudi posa en relleu que són les aplicacions, en particular
les diverses xarxes socials, les que ens causen ansietat
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